
          Protokół  Nr XXXIX/2010
z sesji Rady Gminy Barciany

odbytej w dniu  17 marca 2010 r.

 

 

            Obradom  sesji  przewodniczył  Przewodniczący  Rady  Gminy  –  Henryk  Nosek.  Sesję 
rozpoczęto o godz. 1300, a zakończono o godz. 1430 .W obradach Rady Gminy na 15 Radnych 
uczestniczyło 13 Radnych.  

 

Porządek obrad: 
1.    Otwarcie i stwierdzenie quorum 
2.    Powołanie sekretarza obrad.

3.    Przedstawienie porządku obrad sesji oraz ewentualne jego zmiany.

4.    Informacja Wójta Gminy o realizacji podjętych uchwał Rady Gminy i działaniach między    

       sesjami.  

 5.   Interpelacje i zapytania Radnych.  

6.   Przedstawienie sprawozdania z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w   

      Barcianach za 2009 rok - Pani Teresa Sawa. 

7.   Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy na 2010r. 

8. Dyskusja w sprawie wyodrębnienia środków z budżetu gminy na fundusz sołecki na 2011rok.  

9.  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.

10.  Wolne wnioski i informacje.

11. Wnioski mieszkańców. 

12. Sprawy różne.

13. Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Gminy.

14. Zakończenie obrad.

  

Przebieg sesji:

Ad. 1. Przewodniczący Rady Gminy – Henryk Nosek otworzył obrady XXXIX sesji Rady Gminy 
Barciany.  Powitał  Radnych,  Wójta  Gminy,  Sekretarza,  Skarbnika,  zaproszonych  gości, 
kierowników i dyrektorów, sołtysów oraz wszystkich przybyłych osób / listy obecności Radnych i 
sołtysów stanowią  załączniki  do  protokołu  /.  Stwierdził,  że  obrady sesji  są  prawomocne  –  na 
ustawowy skład Rady obecnych jest 14 Radnych. W związku z nagłą śmiercią Radnego Gminy – 
Pana Stefana Gbura - Przewodniczący zarządził uczczenie jego smierć minutą ciszy.

 

Ad. 2. Na sekretarza obrad Przewodniczący powołał Radną Mariolę Szewczyk.
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Ad. 3. Następnie Przewodniczący Rady przedstawił porządek obrad sesji. Zapytał czy są uwagi do 
przedstawionego porządku. 

Porządek obrad: 
1.    Otwarcie i stwierdzenie quorum  
2.    Powołanie sekretarza obrad.

3.    Przedstawienie porządku obrad sesji oraz ewentualne jego zmiany.

4.    Informacja Wójta Gminy o realizacji podjętych uchwał Rady Gminy i działaniach między    

       sesjami.  

 5.   Interpelacje i zapytania Radnych.  

6.   Przedstawienie sprawozdania z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w   

      Barcianach za 2009 rok - Pani Teresa Sawa. 

7.   Projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy na 2010r. 

8. Dyskusja w sprawie wyodrębnienia środków z budżetu gminy na fundusz sołecki na 2011rok.  

9. Przedstawienie planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2010 rok.

10.  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.

11.  Wolne wnioski i informacje.

12. Wnioski mieszkańców. 

13. Sprawy różne.

14. Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Gminy.

15. Zakończenie obrad.

  

 

Przewodniczący  Rady Gminy  poddał  porządek  obrad  pod  głosowanie.  W głosowaniu  jawnym 
porządek obrad został przyjęty jednogłośnie 13 głosów za.

 

Ad. 4. Następnie Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wójta Gminy o przedstawienie informacji 
o realizacji podjętych uchwał Rady Gminy i działaniach między sesjami.

Wójt  Gminy -  Łukasz  Wiśniewski  przedstawił  informację  o  realizacji  podjętych  uchwał  Rady 
Gminy i działaniach między sesjami.( informacja stanowi załącznik do protokołu )

Przewodniczący Rady Gminy podziękował za przedstawienie informacji. 

 

Ad. 5. Interpelacje i zapytania Radnych.

 

Interpelacji i zapytań nie zgłoszono.

Ad. 6.  Przedstawienie sprawozdania z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w   
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      Barcianach za 2009 rok - Pani Teresa Sawa.   

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o przedstawienie sprawozdania.

Pani Teresa Sawa – Kierownik GOPS przedstawiła sprawozdanie. Zgodnie z art. 110 art ustawy o 
pomocy  społecznej  –  Kierownik   ma  obowiązek  przedstawienia  sprawozdania  Radzie  Gminy. 
Powiedziała  o  obowiązkach  GOPS-u  –  o  celach  m.in.  zaspokojanie  niezbędnych  potrzeb 
życiowych. Są zadania obligatoryjne, fakultatywne. Omówiła kto ma prawo do pomocy – kryterium 
dochodowe przy jednoczesnym wystąpieniu okoliczności  np.  sierocto,  przemoc,  wielodzietność, 
bezradność, - przyczyny. Zadania zlecone gminie – przyznawanie i wypłacanie zasiłków stałych, 
opłacanie składek na ubezpieczenie zdrowotne, ogranizowanie usług opiekuńczych, zasiłki celowe, 
klęski  żywiołowe  itp.  Zadania  własne  gminy  –  udzielanie  schronienia,  posiłku,  ubioru, 
przydzielanie  zasiłków okresowych,  zdarzenia  losowe,  i  in.  Nieobowiązkowe –  przyznawanie  i 
wypłacanie zasiłków celowych. W 2009 r.

– z powodu bezrobocia skorzystało 558 rodzin, 1819 osób,
– -bezradność w sprawach opiekuńczo wychowawczych -  122 rodzin, 567 osób
– niepełnosprawne – 199 rodzin
– długotrwałe choroby - 58 i in.

Dysfunkcje występują wspólnie z innymi przyczynami. 
W 2009 r.   wpłynęło 4193 podań, ponad 5 tys decyzji wydano, rozpatrzono 13 odwołań, 1 skarga 
na działalność GOPS.  Rzeczywista liczba objętych pomocą społeczną wyniosło  862 rodziny – 
40%.

Wypłacane świadczenia pieniężne:

- zasiłek stały – wymieniła zasady i kryteria przyznawania tego zasiłku,max 444 zł kwota zasiłku – 
86 osób, do lipca będzie to zadanie zlecone, teraz – zadanie własne, średnio 320 zł;

- zasiłek okresowy – zadanie własne dotowane,  wydano kwotę 1.140,786 zł,  omówiła zasady i 
kryteria przyznawania,  361zł średnia wysokość;

-  celowy –  na  zaspokojenie  potrzeb  życiowych,  skorzystało  97  rodzin;  jest  to  zadanie  własne 
gminy; wypłacono 60 świadczeń na kwotę 52.831,00 zł

- realizacja program "Pomoc Państwa w zakresie dożywiania" -ośrodek wystąpił do wojewody  o 
dotację 600 tys  zł,  150 tys udział  własny gminy; 615 uczniów objęto dożywianiem w szkołach 
podstawowych i gimnazjum. 710 rodzin korzystało z pomocy w formie zasiłków celowych;
 
- realizacja projektu " Klub seniora" – wykorzystano środki z PIS w kwocie 12 810 zł;

-  prace społecznie-użyteczne – w porozumieniu z PUP  na zatrudnienie socjalne wydatkowano 
kwotę 8 388 zł; tj. 10 osób bezrobotnych  miesięcznie, przez 12 miesięcy przez 40 godzin.

 - usługi opiekuńcze – zatrudnienie 2 opiekunek, opieka nad 5 osobami chorymi; koszt 59 tys;

- utrzymanie osób w DPS - 14 osób ze środków własnych na ogólną kwotę 230.960 zł;

- pomoc rolnikom- finansowa za szkody spowodowane przez powódź-  4500 zł łącznie (5 rodzin);
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Ogólnie na utrzymanie ośrodka z budżetu gminy wydatkowano kwotę 459.796,43 zł, w tym dotacja 
142.516 zł, wydatki związane z zatrudnieniem 256.037,95 zł, wydatki rzeczowe bieżące 93.428,36 
zł, wydatki pozostałe ZFŚS – 8.928,00 zł. 

Od 2008 r. realizują projekt współfinansowany przez  EFS w ramach  POKL. W 2009r. projekt 
p.n.  "Wzrost  integracji  społecznej  oraz  wzrost  skuteczności  pomocy  społecznej  w  gminie 
Barciany"wyniósł  217.337,35  zł.  Projekt  przeznaczony  jest  na  działania,  szkolenia,  warsztaty, 
spotkania. 
Pani Kierownik powiedziała, że świadczenia z pomocy społecznej są udzielane na wniosek lub z 
urzędu.  Podstawą  jest  przeprowadzenie  wywiadu  środowiskowego i  wtedy planuje  się  pomoc. 
Kontrakty socjalne zawierane są w celu określenia sposobu współpracy z osobami. 

Praca socjalna to pomoc niefinansowana, współpraca z organizacjami pozarządowymi, współpraca 
ze służbą zdrowia, zapewnianie opieki nad osoba starszą, współpraca z kuratorami sądowymi w 
zakresie poprawy sytuacji rodziny, pomoc w sprawach urzędowych. 

Dodała,  że  świadczenia  rodzinne,  które  są  często  mylone  z  pomocą  społeczną  to  zaliczka 
alimentacyjna  i  fundusz  alimentacyjny  (  wydatkowano  2.751.239,83  zł  ).  Świadczenia  te 
przysługują na określony czas. Świadczenia rodzinne przyznawane są w zależności od wieku, dla 
samotnie  wychowujących  dzieci,  z  tytułu  rozpoczęcie  roku szkolnego,  dojeżdżania  dziecka  do 
szkoły, urlopu wychowawczego, becikowe (78 osób skorzystało) , zasiłki pielęgnacyjne, opłacanie 
składek 

Dodatki mieszkaniowe jest to  zadanie własne. Złożono w 2009r. 463 wnioski, wydano 431 decyzji 
przyznających,  12 odmownych,  14 wygaśnięcie  z mocy ustawy.  Wymieniła  w jakiej  wysokości 
przyznano dodatku i ile rodzin je otrzymuje. 

Podsumowując  powiedziała,  że  jest  nawał  pracy.  Realizują  wniosek  z  PFRON  na  pomoc  dla 
uczniów niepełnosprawnych " Uczeń na wsi". 

Przewodniczący Rady Gminy podziękował za omówienie. Zapytał czy są pytania. Pytań nie było.

Ad 7 . Przewodniczący Rady Gminy poprosił o omówienie projektu uchwały w sprawie zmian w 
budżecie Gminy na 2010r.  

 
Skarbnik  Gminy-  Stefania  Kosińska  powiedziała,  że  jest  to  uchwała  zmniejszająca  budżet. 
Nastąpiło  zmniejszenie  subwencji  oświatowej,  zwiększenie  dotacji  na  USC,  środki  na 
przeprowadzenie treningu akcji kurierskiej, zmniejszenie dotacji celowej – zasiłki alimentacyjne, 
zmniejszenie  na  ZUS  podopiecznych  na  zasiłki  GOPS,  zapomogi  celowe,  na  zadania  własne 
pomniejszona  dotacja.  176,208  zł  –  pomniejszona  kwota  inwestycji  -budowa  kanalizacji 
wodociągowej i rozbudowa sieci kanalizacyjnej Barciany Rodele z przeznaczeniem na subwencję 
oświatową. Brakująca kwota 100 tys została wygospodarowana z budżetu gimnazjum. Budżet po 
zmianach postronie  dochodów 18.756.381,  83,  po stronie  wydatków 22497932.83.  Budżet  jest 
deficytowy.   

Przewodniczący Rady Gminy podziękował za omówienie i poprosił przewodniczących  komisji o 
przedstawienie opinii poszczególnych komisji. 
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Przewodnicząca  Komisji  Finansów  i  Budżetowej  –  Ala  Wierzbicka  powiedziała,  że  Komisja 
głosowała  za przyjęciem projektu uchwały - jednogłośnie wszyscy za.    

 

Przewodnicząca  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Spraw  Socjalnych  -  Elżbieta  Machniak 
powiedziała, że w głosowaniu jawnym członkowie komisji głosowali jednogłośnie za przyjęciem 
projektu uchwały. 

 

Przewodnicząca  Komisji  Samorządu,  Porządku  Publicznego  i  Ochrony  Środowiska  –  Teresa 
Nowicka  powiedziała,  że  członkowie  komisji  głosowali jednogłośnie  za  przyjęciem  projektu 
uchwały.   

 

Przewodniczący Rady Gminy podziękował za przedstawione opinie. Zapytał czy jeszcze ktoś chce 
zabrać głos przed głosowaniem. W związku z brakiem pytań odczytał projekt uchwały, po czym 
poddał ją pod głosowanie. W głosowaniu jawnym uchwała została przyjęta jednogłośnie 13 głosami 
za   / uchwała stanowi załącznik do protokołu /

Ad  8. Dyskusja  w  sprawie  wyodrębnienia  środków  z  budżetu  gminy  na  fundusz  sołecki  na 
2011rok.  

  
Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję. W pierwszej kolejności poprosił Wójta Gminy o 
zabranie głosu.

Wójt Gminy – Łukasz Wiśniewski powiedział, że ustawa o funduszu sołeckim jest nowym tworem. 
Do czerwca ubiegłego roku Rada miała możliwość podjęcia uchwały i to uczyniła, ale zapis ustawy 
mówi, że w kolejnych latach trzeba podjąć uchwałę na rok kolejny- do końca marca, więc podjął 
działania w tym kierunku. Mówił na komisjach, że jest to trochę decyzja w ciemno. Nie mamy 
jeszcze  doświadczenia.  W ubiegłym  roku  poszło  to  sprawnie  –  złożenie  wniosków,  ujęcie  w 
budżecie i na tym póki co zakończono. Realizacji jeszcze nie  było. Ale Rada musi podjąć uchwałę. 
W ubiegłym roku 20 sołectw złożyło wnioski. Ma nadzieję, że przyniesie to pozytywne skutki i 
Radzie pozostawia ocenę.

Przewodnicząca  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Spraw  Socjalnych  -  ElżbietaMachniak 
powiedziała,  że  na  Komisji  Oświaty  dyskutowali  na  ten  temat.  W 2009  roku  na  zebraniach 
sołeckich  były  szczytne  cele,  ale  realizacja  pojawia  się  dopiero  teraz  Trudno  nie  wyodrębnić 
środków i członkowie komisji mieli taki pogląd, aby wyodrębnić środki.

Przewodnicząca Komisji Finansów i Budżetowej –  Ala Wierzbicka powiedziała, że na komisji też 
dyskutowano nad celowością. Nie znamy, nie wiemy jak to wypali. 5 osób było za utworzeniem 
funduszu, 1 osoba  wstrzymała się od głosowania.

Radny Wiesław Gajdowski powiedział, że znamy opinie poszczególnych komisji. Termin musi być 
dotrzymany do 30 marca i myśli, że zostanie przyjęta ta uchwała jednogłośnie. Nikt nie jest alfą i 
omegą, jak sołtysi i rady sołeckie będą korzystały z tych środków. To od sołectw zależy na jakie 
cele wykorzystają. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał o zdanie sołtysów.
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Sołtys Sołectwa Frączkowo Leszek Puczkowski myśli, że wchodząc w temat funduszu sołeckiego 
były jasne kryteria. Jasno apelowali do Rady – myśli że ten fundusz będzie wykorzystany. Jest to 
nowum.  Powiedział,  że  jest  przestraszony,  tym  że  świetlice  nie  działają,  co  będzie  na  dzień 
dzisiejszy – co z wynagrodzeniami dla opiekunów świetlic? Nie fair, że im nie zapłacono.

Wójt Gminy – Łukasz Wiśniewski powiedział, że co do wyodrębnienia środków to Rada decyduje 
co roku. Wójt monitoruje ten proces, a Rada decyduje o środkach. Jeżeli chodzi o świetlicę, to z 
funduszu można wyodrębnić środki na wynagrodzenie opiekuna, można przewidzieć działania na 
rok przyszły. 

Przewodnicząca  Komisji  Samorządu,  Porządku  Publicznego  i  Ochrony  Środowiska  –  Teresa 
Nowicka powiedziała, że na Komisji jednogłośnie zdecydowano za wyodrębnieniem środków.

Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że uczestniczył na Komisji Oświaty, na której wszyscy 
członkowie  byli  za  wyodrębnieniem środków.  Uważa,  że  większość  Radnych  także  będzie  za 
podjęciem takiej uchwały. 

Ad 9. Przedstawienie planu pracy Komisji Rewizyjnej na 2010 rok. 

Plan  pracy Komisji  Rewizyjnej  przedstawił  jej  przewodniczący– Andrzej  Robczak (plan  pracy 
stanowi załącznik do protokołu ) 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał kto chce zabrać głos przed głosowaniem nad planem pracy 
Komisji Rewizyjnej nad zatwierdzeniem go w całości lub w części. Przewodniczący Rady Gminy 
poddał cały plan pracy Komisji Rewizyjnej pod głosowanie. W głosowaniu jawnym plan został 
przyjęty jednogłośnie 13 głosami.

Ad.   10.  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania Radnych.

Nie zgłoszono interpelacji i zapytań.

11.  Wolne wnioski i informacje.

Nie zgłoszono.

Ad 12. Wnioski mieszkańców.

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zgłaszanie wniosków.

Sołtys  Sołectwa  Frączkowo  Leszek  Puczkowski  powiedział,  że  jest  po  rozmowie  z  Wójtem. 
Apeluje o eternit, interesuje się sprawą. Był w Olsztynie – uzyskał informacje, że jest to zadanie 
gminy. Apel, aby Rada przemyślała jak ten temat zacząć gryźć. Można uzyskać kredyt na ten cel. 
Zadanie gminy, ale zdaje sobie sprawę, że budżet jest na ten rok uchwalony. Coś niedobrego dzieje 
się  z  oczyszczalniami  przydomowymi.  Jest  także  możliwość  dofinansowania  kolektorów  – 
podgrzewanie  wody  koletorami.  Powiedział  o  swoich  ustaleniach,  ale  to  też  zadanie  gminy 
dotowanie.  Podsuwa pomysł,  aby  Rada  zaczęła  na  ten  temat  myśleć.  Prosi  także  o  uzyskanie 
informacji dlaczego w gimnazjum ucięto środki.
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Radny Wiesław Gajdowski powiedział, że w sprawie azbestu omawiał na wcześniejszej sesji. Na 
najbliższej sesji postara się przedstawić informacje. Tonami azbest zalega w gminie. Ta Rada – 
kadencja  się  kończy,  budżet  jest  uchwalony.  Rady  mogą  uchwalać  długoletnie  programy. 
Beneficjentem może być gmina.

Wójt Gminy – Łukasz Wiśniewski powiedział, że rozmawiał z sołtysem, tłumaczył, ale wytłumaczy 
jeszcze raz. Do końca roku istniał fundusz ochrony środowiska. Z dniem 1 stycznia przestał istnieć. 
Z  tego  funduszu  dofinansowywała  gmina  zadania  -  w zależności  od  potrzeby gminy.  Fundusz 
celowy przestał istnieć, bo uległa zmianie ustawa o finansach publicznych, a RIO wysnuły wniosek, 
iż po likwidacji gminnych funduszy przestała istnieć możliwości dofinansowania osób fizycznych, 
gdyż  są  to  koszty właścicieli.  Sympozjum RIO stwierdziło  jednak,  że  dobrze żeby przepisy te 
zmienić.  Ministerstwo  obiecało,  że  w  trybie  pilnym  zmienią  Prawo  Ochrony  Środowiska.  Tą 
zmianą prawa została odcięta możliwość dofinansowania. Zabezpieczone są środki w budżecie na 
ten cel. 32 wnioski, które w tym roku spłynęły leżą – nie można ich dofinansowywać. Do tego 
czasu jest tak, że koszty utylizacji azbestu, budowy oczyszczalni jest kosztem osoby fizycznej. To 
samo  jest  z  azbestem,  aby  skutecznie  realizować  to  jest  narzucony  termin  rządowy,  ale 
obowiązkiem właściciela  jest  usunięcie.  Ze strony gminy w kwietniu mają zostać uruchomione 
środki na inwentaryzację azbestu i opracowanie programu, a wtedy ewentualnie Rada podejmie 
decyzję. Nie ucieka od tego tematu, chciałby się tym zająć. Jeżeli chodzi o kolektory słoneczne, to 
wpłynęła oferta firmy – oferta dla indywidualnych osób, ale jest tam zawarta informacja, że jeżeli w 
gminie znajdzie się 30 osób, to wtedy będzie możliwość upustu. Jeżeli natomiast chodzi o cięcia 
środków w Gimnazjum to wynikło to z mniejszej subwencji oświatowej, która gmina otrzymała. 
Cięcia z z subwencji wynikają z mniejszej liczby dzieci, których ubywa, rosnące koszty utrzymania 
oświaty.  Dyrektorzy  odpowiadają  za  swoje  placówki,  realizują  budżet,  a  cięcie  środków  w 
Gimnazjum wynikło z  propozycji dyrektora.

       

Ad. 13. Sprawy różne.
     
 
Przewodniczący Rady Gminy odczytał następujące pisma:

– pismo Stowarzyszenia Reszelanie  w sprawie organizacji Równianki;
– pismo mieszkańców Gminy Barciany i Gminy Korsze w sprawie przebudowy drogi;

Wójt Gminy – Łukasz Wiśniewski  powiedział,  że w sprawie przebudowy drogi Drogosze – 
Garbno Starosta wystąpił do Wójta o możliwość dofinansowania. Wójt z kolei wystąpił do 
Starosty kiedy ewentualne dofinansowanie i w jakiej kwocie.

  

Ad. 15. Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Gminy.

 

Przewodniczący Rady powiedział, że protokół z poprzedniej sesji Rady Gminy wyłożony był do 
wglądu pół godziny przed sesją. Zapytał czy są jakieś uwagi do treści protokołu. Radni uwag nie 
zgłosili.  W związku  z  czym  Przewodniczący  poddał  protokół  pod  głosowanie.  W głosowaniu 
jawnym protokół został przyjęty 13 głosami za.   

 

 

Ad 16. Zakończenie obrad.
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W związku z wyczerpaniem porządku obrad sesji Przewodniczący Rady Gminy zakończył obrady 
XXXIX sesji Rady Gminy, dziękując za udział.  

                                                                                              Przewodniczący Rady Gminy

 

                                                                                                          Henryk Nosek

  

Protokolant:

Emilia Żelichowska            
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